
البصرة جامعة في والدكتوراه الماجستير طاريحوأ رسائل مستخلصات ستمارةأ  

 يٍٛ حًّ انعافأعادل سى انطانة: أ   انكهٛح: انطة انثٛطش٘                                                                                     

 سرار انذكرٕس ٔصفٙ عثٕد انًسعٕد٘الأ–سرار انذكرٕس حسٍ طعًح يحًذ الأ سى انًششف:أ                                                                       دٔٚح ٔانكًٛٛاءانفسهعح ٔالأ انقسى:

 انشٓادج: انًاظسرٛش                                                                          الأدٔٚح ٔانسًٕوعهى  انرخصص:

 عُٕاٌ انشسانح أٔ الأطشٔحح

 ٕكسٛسٛهٍٛ انًحٕسينعقاس الأ دساسح دٔائٛح حٛاذٛح

  طشٔححالأيهخص انشسانح أ 

  الخلاصــــة

 .َفصانذٚٓاٚذ ٔانُاذط ْٕقاعذج شٛف ظذٚذ يشرق يٍ الأيٕكسٛسٛهٍٛ -١ْاٚذسٔكسٙ -٢حٛس ذى ذصُٛع يشكة ظذٚذ  ٔرنك يٍ ذكصٛف الأيٕكسٛسٛهٍٛ يع ظايعح انثصشج  -ظشٚد ْزِ انذساسح فٙ كهٛح انطة انثٛطش٘أ 

ٔذضًُد انذساسح خًسح ذعاسب ْٔٙ انُٛرشٔظٍٛ(  ،انٓٛذسٔظٍٛ ،ٌٕذى ذًٛٛض انًشكة انعذٚذ يٍ خلال انرشخٛصاخ : أطٛاف الأشعح ذحد انحًشاء ٔانشٍَٛ انًغُاطٛسٙ انُٕٔ٘ ٔانرحهٛم انعُصش٘ انذقٛق )انكاست

 يهغى/ كغى  يٍ ٔصٌ انعسى . ٤٨٢،٩( ٔقذ كاَد َصف انعشعح انقاذهح  ١٨٩١شٚح ٔرنك تأسرخذاو طشٚقح انٓثٕط ٔانصعٕد نذٚكسٌٕ )َاز انعشراٌ انًخرثٳ:  ذحذٚذ سًٛح انًشكة انعذٚذ عهٗ ركٕسٔ  انرعشتح الأنٗ

سهًَٕٛلا( ٔكًضاد نُشاط انثكرشٚا انًٕظثح انصثغح )انعصٛاخ ان ،انكثسٛهح انشئٕٚح  ،انضائفح  ،: أسرخذو انًشكة انعذٚذ كًضاد نُشاط انثكرشٚا داخم انضظاض نهسانثح انصثغح )الاششٚكٛح انقٕنَٕٛح  انرعشتح انصاَٛح

انفطشٚاخ  ،انًثٛضاخ كشٔسٙ  ،انششاشٛاخ انسٕداء  ،انفطشٚاخ انًذاسٚح  ،انًكٕساخ انعقذٚح ( ٔكزنك أسرخذو انًشكة انعذٚذ كًضاد نُشاط انفطشٚاخ )انفطشٚاخ انًثٛضح ،انًكٕساخ انعُقٕدٚح انزْثٛح،انشًعٛح 

: دساسح انُشاط انًضاد نلأكسذج نهًشكة انعذٚذ داخم انضظاض ٔرنك تعذ يعايهح حلانح انذو تُاٚرشاٚد انصٕدٕٚو )يادج  انرعشتح انصانصح قذ أظٓش انًشكة انعذٚذ َشاط  ظٛذ ضذ تعض انثكرشٚا ٔتعض انفطشٚاخانًرعذدج( ٔ

داخم ظسى  انعذٚذ : أسرخذو انًشكة انرعشتح انشاتعح .ياٚكشٔيٕل ٢١نٗ يٛد ًْٕٛغهٕتٍٛ عُذ ذشكٛضإسذج انًٕٓٛغهٕتٍٛ ٔذحٕٚهّ أظٓشخ انُرائط أٌ انًشكة انعذٚذ قذ يُع َاٚرشاٚد انصٕدٕٚو يٍ أك .يؤكسذج(

فٙ  يعُٕٚح صٚادج انُرائطأظٓشخ  غى١٧٥  -١٥١ياتٍٛٔكاَد أٔصآَا انعشراٌ انًخرثشٚح َاز إٔ يٍ ركٕس ٢٤سرخذاو أشًهد انرعشتح  ،انعشراٌ انًخرثشٚح ٔرنك تعذ حقٍ انعشراٌ انًخرثشٚح تُاٚرشاٚد انصٕدٕٚو 

ُاذعح يٍ ذاشٛشَاٚرشاٚد رغٛشاخ انًشذثطح تالإظٓاد انراكسذ٘ انانأٌ ْزِ ٔٚد انصٕدٕٚو ارشاُٚهعشراٌ انًسًًح تن تانُسثح انعهٕكٕص،( يسرٕٖ انذٌْٕ )تاسرصُاء انكٕنسرشٔل عانٙ انكصافح ،أَضًٚاخ انكثذ يسرٕٖ

 انعشراٌ انًخرثشٚحَاز إٔيٍ ركٕس ١١سرخذاو أشًهد انرعشتح داخم ظسى انعشراٌ انًخرثشٚح حٛس نهًشكة انعذٚذ  رفرمدساسح انُشاط انًضاد نه:  انخايسح انرعشتح .انًشكة انعذٚذ تئعطاءانصٕدٕٚو قذ ذحسُد ٔرنك 

يعًٕعح انكٕنشسٍٛ يقاسَح يع   ٪١١ٔانًُقسًح  ٪٩٨حٛس أٌ َسثح انخلاٚا انغٛش يُقسًح نًعًٕعح انًشكة انعذٚذ ْٙ  ، انًشكة انعذٚذ اضٓش أَخفاضا فٙ يؤششانطٕسٚح غى ١٧٥-١٥١ٔكاَد أٔصآَا ياتٍٛ 

 . ٪٢٣ٔانًُقسًح   ٪ ٧٧حٛس أٌ َسثح انخلاٚا انغٛش يُقسًح ْٙ 
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Biopharmaceutical Studies of Structurally Modified Amoxicillin 

Abstract of Thesis 

Summary 

         The present study was conducted in Veterinary Medicine College /university of  Basrah to synthesize a new compound by Condensation of 4-thia-1-

azabicyclo [3.2.0] heptane-2-carboxylic acid,6-[[amino- (4-hydroxy phenyl) acetyl]amino]-3, 3-dimethyl-7-oxo trihydrate with 2-hydroxy 1-naphthaldehyde 

yielded a novel Schiff base derivatives of amoxicillin in good yield. A new compound was characterized by elemental analysis (CHN), IR, and 1H NMR 

spectroscopy; the study consists of five experiments:The first experiment: Determine the toxicity of synthesized compound on experimental male and female 

rats, the median lethal dose (LD50) by Dixon up and down method 1980 and was found 492.8 mg/kg of the body weight.The second experiment: The 

synthesized compound screened for antibacterial and antifungal activity in vitro against Gram negative bacteria: Escherichia coli, Pseudomonas  Species, 

Klebsiella pneumonia, Salmonella Specie , against Gram positive bacteria: Bacillus cereus, Staphylococcus aureus, Streptococus Species and against fungi: 

Candida albicans, Candida tropicalis , candida krusei, Aspergillus fumigates, Aspergillus niger, the results exhibited some potent antibacterial and antifungal 

activity in some bacteria and fungi.The third experiment: Study antioxidant in vitro of synthesized compound as after treated hemolysate by sodium nitrite 

(oxidative material). The result showed that the synthesized compound prevents oxidation of hemoglobin and convert to methemoglobin at concentration 

20µm.The fourth experiment : Uses the  synthesized  compound In vivo after  treatment  of  experimental   rat  with  sodium  nitrite,  The experiment 

consists of 24 adult male and female rats (Ratus norvegicus) weighing 150-175 gm.The resuts shows significant increase in liver enzyme, lipid profile except 

HDL, serum glucose in group treated with NaNO2, and all this changes related with oxidative stress from NaNO2 effect improved after treated with 

synthesized compound.The fifth experiment: Antimitoic study of synthesized compound in experimental rats, the experiment consists of 10 adult male and 

female rats weighing 150-175 gm. Synthesized compound causes reduction in the metaphase index, the proportion of cells were not-divided of group treated 

with synthesized compound is 89% and the proportion of cells divided is 11% as compared with colchicine group the proportion of cells not-divided is 77% 

and the proportion of cells divided is 23%. 



 


